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“Tenim un problema
estructural amb les
urgències i l’hem
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Escolà ajorna la votació dels
pressupostos i guanya temps

Està lligada a la qüestió de confiança de l’alcalde de Cerdanyola i s’hauria de celebrar al Ple d’aquest mes de març pàg 9
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A Barberà, que està en una Zona de Protecció Especial de l’Ambient Atmosfèric, hi ha un aparell de mesura dels contaminants a la plaça de l’Ajuntament. Foto: Google Maps 

El debat sobre la contaminació de
l’aire ha revifat després de la cele-
bració el 6 de març de la cimera
convocada per Territori i Sosteni-
bilitat. Segons es desprèn dels
acords assolits entre el departa-
ment, la Diputació, l’AMB i l’A-
juntament de Barcelona, el veto als
cotxes contaminants en episodis
d’alta pol·lució, que s’havia anun-
ciat per a Barcelona, s’ampliarà fins
als municipis dels dos Vallesos que
pertanyen a l’Àmbit-40 (com Cer-
danyola, Barberà i Ripollet). Serà
a partir de l’1 de desembre del 2017
i es farà permanent els dies labo-
rables a partir del gener del 2019. 

Ara per ara, però, la mesura no-
més afecta els vehicles de més de

20 anys i, en el cas dels que no tin-
guin etiqueta mediambiental, no
podran circular per les rondes. Són
unes limitacions que tenen l’ob-
jectiu de reduir el 30% de les
emissions vinculades al trànsit els
pròxims 15 anys i que es pre-
veuen ampliar gradualment. En-
tre altres, s’estudia posar peatges
a l’entrada de Barcelona i implan-
tar la Targeta Verda Metropolita-
na -tres anys de transport públic
per als usuaris que donin de bai-
xa els cotxes antics-.

La trobada arriba poc després
de l’ultimàtum de la Comissió Eu-
ropea a l’Estat espanyol, el qual
s’exposa a una sanció per les emis-
sions de diòxid de nitrogen a l’àrea
de Barcelona i el Vallès-Baix Llo-
bregat, a més de Madrid. Des de la
Plataforma per la Qualitat de l’Ai-
re, però, la seva portaveu, Maria
Garcia, denuncia que “l’acord in-

compleix la legalitat, ja que la
normativa europea obliga a reduir
el 30% de les emissions en 5 anys
i no en 15, arran dels procediments
d’infracció oberts i el darrer ulti-
màtum”. “S’estan reduint les fites
i allargant els terminis”, lamenta.  

Garcia també critica el sistema
d’etiquetatge. Segons diu, “no con-
templa alguns tipus de dièsel, dels
quals s’ha demostrat que les emis-
sions són més altes”. “No podem
fer com si no hagués existit el frau
dièsel”, sentencia. A més, “el veto
als cotxes antics -dels quals molts
ni circulen- incentiva la compra de
vehicles nous”, argumenta.

Per a la plataforma, la solució
passa, sobretot, per “fer petites mi-
llores al transport públic”. En
aquest sentit, coincideix amb l’al-
calde de Granollers, Josep Mayo-
ral, el qual va remarcar durant la
cimera la necessitat de connectar

el transport públic entre els Valle-
sos i desdoblar l’R3, entre altres.

De fet, el Vallès ha estat decla-
rat Zona de Protecció Especial de
l’Ambient Atmosfèric i és una de
les àrees on se sobrepassen els lí-
mits admissibles de qualitat de l’ai-
re. Segons l’informe sobre la qua-
litat de l’aire a l’Estat espanyol
(2015) d’Ecologistes en Acció, a
Barberà, amb una mitjana anual
de 41  µg/m³, se supera el límit le-
gal de diòxid de nitrogen, que és de
40 µg/m³. En el cas de les partí-
cules PM10, s’han registrat 9 dies
en què s’han superat els 50 µg/m³
(el llindar establert de partícules
contaminants). La mitjana anual
a la ciutat de PM10, amb 27 µg/m³,
també supera el límit recomanat
per l’OMS. 

El mateix passa amb les partí-
cules PM2,5: durant 16 dies es va
superar el valor recomanat per

l’OMS, que és d’un màxim de 3. Pel
que fa a la mitjana anual d’aquest
tipus de partícules, s’han registrat
27 µg/m³, quan l’OMS recomana
un màxim de 10 µg/m³.

ELS EFECTES SOBRE LA SALUT
Segons Bénédicte Jacquemin, in-
vestigadora d’ISGlobal, impulsat
per l'Obra Social “la Caixa”, i de
l’INSERM, “hi ha dos tipus d’e-
fectes sobre la salut per la conta-
minació: aguts i crònics”. Els pri-
mers “es donen quan hi ha un pic
de pol·lució: augmenten les hos-
pitalitzacions, la mortalitat, les
malalties respiratòries, els infarts
i ictus, a més de disminuir la ca-
pacitat de concentració dels in-
fants”. Els crònics, diu, “són la mor-
talitat i malalties cardiovasculars,
l’asma, càncer de pulmó, proble-
mes de fertilitat i disminució del
desenvolupament cognitiu”.

Front comú contra l’aire tòxic
» Els vehicles de més de 20 anys no podran circular pel Vallès els dies laborables a partir del gener del 2019

» La Plataforma per la Qualitat de l’Aire denuncia que l’acord institucional metropolità “incompleix la legalitat” 

Neus Marmol
VALLÈS OCCIDENTAL
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Tribuna

per Iu Forn

4El ja famosíssim autobús dels Hazte Oír

Fa dies que no parem de veure un
autobús que no el parem de veu-
re perquè la denúncia de qui no
vol que el veiem fa que, justament
no parem de veure'l.

Anem a pams, però d'entrada,
una cosa important: a qui no li
agradin algunes de les coses que
llegirà a continuació, li recomano
que abans de criticar-me, llegei-
xi la peça fins al final, sobretot l'úl-
tim punt:

1/ Estic en contra del mis-
satge que porta l'autobús d'Haz-
te Oir. Però és un missatge tan
_________  (i aquí posi l'ad-
jectiu desqualificatiu que consi-
deri convenient) com molts altres
missatges que veig i escolto cada
dia. I alguns dels quals els con-
sidero molt més greus, ofensius
i discriminatoris que aquest, co-
mençant per altres campanyes
del mateix grup integrista radi-
cal. Per què aquest tema sí i els
altres no? I ara vostè em dirà:
“Tots. Fora tots”. Perfecte, doncs
tots. Llavors la pregunta és: per
què altres temes més greus no
han tingut aquesta campanya
contrària?

2/ Hazte Oír és un grup inte-
grista radical i a mi no m'agraden
els integrismes i menys encara re-
ligiosos, però si aquesta gent es vol
dedicar a fer campanyes amb els

seus diners, és el seu problema.
Ara bé, si usen o han usat un sol
cèntim de diner públic, la cosa
canvia.

3/ El 100% de les campany-
es i idees d'aquest grup són ab-
solutament oposades a les meves,
però mentre no vulnerin la llei te-
nen dret a expressar-les. Com vos-
tè i jo tenim dret a expressar les
nostres.

4/ La campanya d'aquest
grup integrista pretén escampar
un missatge i qui s’oposa pretén
que no l'escampin i per aquest
motiu pretenen immobilitzar el
famós bus. Molt bé, pregunto:
¿quanta gent hauria vist el bus si
hagués fet el seu recorregut sen-
se que hagués existit la polèmi-
ca? Va, seré generós amb la xi-
fra... 50 mil persones? (i sóc ter-
riblement generós). Amb la po-
lèmica, ¿quanta gent ha vist ara
el famós autobús que no para de
sortir a tots els informatius de TV
i a tots els mitjans digitals i de pa-
per i que, d'una altra manera no
hauria vist mai? Si del que es
tractava era de que el missatge no
arribés, crec que s'ha aconsegu-
it l'efecte contrari.

5/ Un col·lega em deia: “Però
hem de permetre que aquesta
gent digui aquesta barbaritat sen-
se fer res? Que passegin el bus

sense cap problema?”. Part de la
resposta està als punts 1, 2 i 3,
però afegeixo: el problema és el
bus? I si aquesta campanya la fan
només per internet, sense treure
cap bus, llavors no és cap pro-
blema? Han fet campanyes pit-
jors, però com que a internet no
sabem qui s'ho mira ni potser sa-
bem que existeix, llavors no és cap
problema? Encara que llavors
arribi a més gent?

6/ En el cas concret que ens
ocupa, és cert que la campanya
d’Hazte Oír ha servit per fer pe-
dagogia en positiu de la realitat
que ells denuncien com una per-
versitat universal. Però, cal arri-
bar a aquest extrem perquè els
mitjans fem pedagogia de fets que
passen a la nostra societat?

7/ Alguns mitjans que es con-
verteixen en bandera de la “tole-
rància” estan inflant el tema per
poder fer-se els enrotllats i, so-
bretot, per poder augmentar la
seva audiència?

I 8/ I l'opinió expressada en
aquesta peça és la d'una perso-
na que ha patit no una sinó
dues campanyes dels Hazte Oír
i que, per tant, ha sentit la in-
defensió de ser objecte del sec-
tarisme integrista.

Publicat a El Nacional.cat

per Jordi Lleal 

A Catalunya i als catalans se’ns
atribueixen uns tòpics d’allò
més curiosos, esbombats per
polítics i mitjans informatius:  
Garrepes que només pensem
amb els diners/provincians.
Que tan sols veiem què passa a
Catalunya i no ens adonem
què passa a Espanya i al
món/jueus. La memòria cas-
tellana atribueix l’esperit ne-
gociant i emprenedor dels ca-
talans a ser hereus dels jueus
conversos/tancats. Per no ser
“oberts” com a altres contrades
d’Espanya que al menor con-
tacte ja es diuen amics/parlem
català per fer la punyeta als que
no ens entenen. Serà com els
francesos o qualsevol altra per-
sona que té idioma propi/mal
educats. En parlar en català
amb un interlocutor català da-
vant la presència d’un castellà
que no ens entén. Si un anglès
parla amb un altre anglès, can-
viarà de llengua?/insolidaris.

Quan discutim al govern cen-
tral l’espoli de les balances fis-
cals, se’ns retreu que no som
prou solidaris amb els territo-
ris “pobres” d’Espanya/dei-
xem a banda la resta d’espa-
nyols. A l’hora de reclamar el
dret a decidir el nostre futur,
amb un referèndum/victimis-
tes. Sempre estem plorant que
no ens donen prou i que ens
tracten malament/odiem Es-
panya i als espanyols. Quan una
gran majoria tenim parents i
amics espanyols que apreciem
i estimem/fracturem i dividim
la societat entre independen-
tistes i no independentistes.
També es podria dir entre els de
dretes i els d’esquerres, els cre-
ients i els ateus/minoria adoc-
trinada per TV3. Curiosament
l’audiència de TV3 no arriba al
20%/Nacionalisme identitari.
Com es pot ser identitari en un
país que és terra de pas i d’a-
collida des de fa segles?

Un diari participatiu

4Memorial de tòpics

#ContaminacióVallès

@consellvallesoc: Cimera de la qualitat
de l'aire amb participació del Vallès Occi-
dental. Se celebra ara a Barcelona. #Con-
taminacióVallès.

#BenzineraCanMas

@ERC_Ripollet: La complicitat de vots de la
regidora no adscrita, C's, PSC, PP i CiU im-
possibiliten la modificació del PGM per solu-
cionar el tema de la benzinera de Can Mas.

#SoterramentR2

@jordisaes: Gràcies a la pressió ciu-
tadana i institucional hem pogut repren-
dre les negociacions amb el Ministeri de
Foment. #SoterramentR2.

La comarca online
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Un diari compromès

Fa uns anys ens semblava impossible ha-
ver de pagar per una bossa de plàstic al
supermercat. Com també veiem difícil la
prohibició de fumar a molts espais, l'o-
bligació de dur sempre el cinturó cordat
al cotxe o el fet de posar-nos casc quan
anem en moto. Fets quotidians que
hem canviat els darrers anys i que ara ens
semblen normals i habituals. El mateix
ha de passar amb el reciclatge. Ha de con-
vertir-se un hàbit assumit per tothom. I
perquè això passi hem de pensar més en-
llà del reciclatge: no només reduir, reci-
clar i reaprofitar. També reparar, recu-
perar, revendre, regalar, repensar i re-
dissenyar... I responsabilitzar. 

En el marc de l'elaboració del nou Pla
de Prevenció i Gestió de Residus i Re-
cursos del Vallès Occidental (PREVOC),
el Consorci per a la Gestió de Residus del
Vallès Occidental ha organitzat un Se-
minari de Formació de quatre sessions
per tal de compartir innovació i èxits en
la gestió dels residus municipals per tal
de poder repensar com assolir el per-
centatge de recollida del 60% previst pel
2020. Les sessions han girat al voltant de
4 eixos: prevenció de residus, models de
recollida de residus, fiscalitat i incenti-
us econòmics i comunicació. 

Els pròxims mesos, els municipis del
Vallès Occidental haurem de concretar
quines actuacions fem per millorar els
percentatges de reciclatge. Partim de la
premissa global que necessitem fer un
salt endavant, que necessitem una cor-
responsabilitat entre administracions i
ciutadania. I també, de la necessitat
global de vetllar pel nostre planeta. D’a-
cord amb aquestes voluntats globals,
haurem de trobar solucions locals, per-
què cada territori és singular i únic i és
evident que no hi ha una fórmula màgi-
ca que serveixi per a tothom. 

En l'àmbit de la prevenció de resi-
dus, l'anàlisi de les experiències cata-
lanes, espanyoles i europees que hem
pogut fer al Seminari del PREVOC
ens indica que cal teixir complicitats en-
tre productors, administració i consu-
midors per evitar la generació de resi-
dus i per aconseguir augmentar l'a-
profitament –per exemple, l'alimenta-
ri- i aprofitar el ventall de possibilitats
de la reutilització –amb un replanteig
del paper de les deixalleries com a
centres on no només es poden portar
residus sinó també cercar-hi recur-
sos-. En tots aquests casos cal incidir en
la sensibilització ciutadana per acon-
seguir la màxima implicació. 

Pel que fa als models de recollida de
residus, cal una reflexió profunda que ens
permeti dissenyar models que incre-
mentin la recollida selectiva. També cal
reflexionar sobre la gestió mancomunada

de serveis i la viabilitat, o no, que la ges-
tió de la recollida i del tractament recai-
gui sobre una mateixa entitat gestora. 

Però el que està clar és que els mo-
dels de recollida que incorporen sistemes
de coresponsabilitat dels usuaris són els
que assoleixen resultats de recollida
selectiva superiors. Em refereixo a mo-
dels com la recollida porta a porta –que
està portant a alts nivells de reciclatge a
municipis vallesans com Matadepera o
Palau-solità i Plegamans- o altres mo-
dels amb o identificació d'usuaris.
Aquests models permeten actuar tam-
bé en un altre aspecte clau: la fiscalitat.
Què hem de pagar pel tractament dels
residus? Com ha de repercutir econò-
micament aquest canvi de model a la ciu-
tadania? Segons les experiències que
hem analitzat, les taxes de residus més
justes i que es mostren amb capacitat de
generar incentiu a la reducció i el reci-
clatge són les que vinculen el pagament
a la quantitat i el tipus de residu gene-
rat per cada ciutadà. El cost del tracta-
ment es paga en funció del que es ge-
nera: no pot pagar igual el que recicla bé,
que no pas el qui ho fa malament. 

Però per això cal apostar pels mo-
dels de recollida amb corresponsabili-
tat. El pagament per generació premia
als bons recicladors i als bons reductors
de residus. No només ajuda a aug-
mentar la taxa de reciclatge sinó tam-
bé a reduir la generació, potenciant l'a-
profitament i la reutilització i incidint
directament en un canvi d'hàbits i
conducta a les famílies. 

Tot això només serà possible si des de
les administracions som capaços d'ex-
plicar la necessitat d'aquest canvi. Com
vam ser capaços d'explicar els perjudi-
cis del tabac o el risc que suposa viatjar
sense el cinturó posat. Hem de saber
transmetre que el reciclatge no és irre-
llevant, ni intimidant, ni molt menys
complicat. És cosa de tots i totes i ens
aporta beneficis a tots nivells. En aquest
sentit, les eines d'informació són claus per
crear la corresponsabilitat tan necessà-
ria i generar una complicitat amb accions
properes i simples. I també hem de sa-
ber dir Gràcies. Gràcies als qui ja recicleu,
reutilitzeu i reduïu. Gràcies. 

Ara és el moment de definir quines
accions posem en marxa per poder as-
solir els objectius de reciclatge fixats en
l’àmbit europeu i català, i poder passar
del 34% de reciclatge actual al 60% en
pocs anys. Les properes setmanes con-
cretarem quin ha de ser el nou Pla de Pre-
venció i Gestió de Residus i Recursos del
Vallès Occidental (PREVOC) i quin rol
han d'assumir municipis, consorci, em-
preses i ciutadans. Comptem amb tot-
hom per a fer-ho possible!

per Ricard Torralba (Consorci per a la Gestió de Residus)

Un món on la meitat de la seva ri-
quesa està en mans de l’1% de la po-
blació de cap de les maneres pot ge-
nerar les condicions adients perquè es
desenvolupin ciutadans lliures i amb
igualtat d’oportunitats.

Aquesta és la realitat que vivim, un
món en mans d’una minoria que acu-
mula el 95% del creixement econòmic
generat posteriorment a la crisi. I no
estic parlant dels països subdesen-
volupats, parlo d’Europa. Un territo-
ri paradigma de l’Estat del Benestar
on a les seves ciutats avui conviuen
prop de 122 milions de pobres.

Les polítiques restrictives i d’aus-
teritat ens han portat fins aquí. Es-
tan produint una situació d’emer-
gència social on la desigualtat s’ha
convertit en la malaltia del segle
XXI. On s’han erosionat, premedi-
tadament, els mecanismes de redis-
tribució de la riquesa i s’hi han afe-
blit les polítiques socials, la qual
cosa pot provocar que al nostre país
en un període curt de temps, prop de
la meitat de la seva població pugui
viure en risc d’exclusió.

Tot això, debilita clarament la
qualitat democràtica dels nostres pa-
ïsos, desigualtat i democràcia, són ter-

mes que difícilment poden conviure
en un mateix entorn. Una societat que
permet que 1 de cada 3 menors pateixi
malnutrició, que no té la capacitat de
generar les condicions suficients per
oferir oportunitats de futur als seus
joves, avui el 21% dels joves treballa-
dors són pobres i es troben en risc
d’exclusió. Que no troba l’encaix a
dins del seu teixit productiu d’un
col·lectiu format i amb experiència
com són els majors de 55 anys, que fo-
menta una bretxa salarial de gènere
del 26% sobre les dones i que no és ca-
paç de garantir pensions dignes a la
seva gent gran, és sens dubte una so-
cietat malalta.

Tenim l’obligació de canviar aques-
ta realitat i potser aquest pròxim 8 de
març és un bon moment per exigir als
nostres polítics iniciar el canvi de model.
Les darreres retallades a l’administració
pública, l’augment de la subcontracta-
ció i l’augment de la precarietat en ge-
neral ha afectat les dones d’una mane-
ra més acusada i injusta, i ells són els mà-
xims responsables. No podem aspirar a
ser un país lliure si les seves dones i els
seus homes no ho són, no tenim massa
temps a perdre, ens juguem un futur sa-
ludable per nosaltres i per als nostres.

per José Luis Fernández (UGT Vallès Occidental)

4Més enllà del reciclatge 4Socialment malalts

@IdoiaArreaza: La Sexta demana dis-
culpes a Múrcia per saludar en català?
M'hauré d'ofendre jo quan em parlen en
castellà doncs...

@josepcosta: Quan fem un manifest de
juristes dient que els problemes polítics
els han de resoldre els representants del
poble i no els juristes?

@JaumeTorres: Tot el que no sigui
Ernesto Valverde o Jorge Sampaoli per
substituir Luis Enrique serà una broma de
mal gust.

Opinió en 140 caràcters
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Arribem a primera hora de la
tarda al Parlament. És dia de
sessió plenària. A la planta

noble, les corredisses per anar a
votar quan sona la campana se
succeeixen. Les converses de pas-
sadissos també. I enmig d’aquesta
atmosfera ens rep el president
Puigdemont. Parlem en clau local
durant una hora i mitja. La proxi-
mitat com a fil conductor.

Ja fa setmanes que va complir el
seu primer any de mandat. Quina
nota es posa en clau metropoli-
tana?
No em poso nota. Crec que no ens
l’hem de posar nosaltres. Ens po-
séssim la que ens poséssim no
seria creïble. Si la tiréssim massa
avall, la gent diria que és falsa mo-
dèstia. Si la tiréssim massa amunt,
es diria que és sobrevaloració. La
nota l’han de posar els ciutadans i,
sobretot i en particular, els alcaldes
i alcaldesses d’aquest territori.

Amb tots ells ha demostrat tenir-
hi una bona sintonia. Per exem-
ple, l’alcaldessa de l’Hospitalet,

Núria Marín, ens deia en una en-
trevista que fa un any el diàleg
amb la Generalitat “no era possi-
ble” i que des de la seva arribada
a la presidència sí que ho és. Què
ha canviat?
No ho sé, perquè no puc respon-
dre per quina era la relació fa un
any i què és el que fa explicable
que hi hagués la situació que hi
havia. Segur que hi ha arguments
per a tots els gustos.

Potser el seu passat d’alcalde és
un factor diferencial que explica
el canvi.
El que és cert és que jo em conti-
nuo sentint alcalde. Quan vaig a
un municipi empatitzo directa-
ment amb l’alcalde o l’alcaldessa,
al marge del color polític que tin-
gui. Perquè sé que tots ells han
estat al capdavant de la societat
en uns moments molt difícils i
que són els primers responsables
que el sistema no hagi caigut. Per
tant, s’ha de ser solidari amb ells,
perquè, de fet, difícilment tenim
agendes gaire divergents de país. 

Ah no?
El que preocupa un alcalde o al-
caldessa preocupa el president de
la Generalitat. I per això jo em
poso a disposició de tots els ajun-

taments, que són la primera línia
de defensa de l’Estat del benestar.
Fer-ho forma part de la meva con-
vicció, que a més a més ve ali-
mentada per aquesta vocació
d’alcalde que jo no he deixat de
tenir. La mirada d’alcalde no es
perd mai. 

Refer ponts amb l’àrea metropo-
litana ha estat i és una de les
seves prioritats?
És una prioritat de país. L’àrea me-
tropolitana és una estructura d’Es-
tat. No hi pot haver futur de
progrés per a Catalunya sense la
realitat metropolitana, que està
cridada a jugar un rol aglutinador i
vertebrador potentíssim. Tant si
ens ho mirem des d’un punt de
vista econòmic com de coneixe-
ment, d’agenda social... L’àrea me-
tropolitana en el seu conjunt és un
pilar fonamental. Catalunya es
juga el seu futur aquí. 

Sobretot en termes econòmics,
per descomptat.
La part del PIB de Catalunya que
es concentra en aquest territori
és immensa, i la potencialitat que
té també. Només que analitzem
el teixit de centres de recerca i de
coneixement públics i privats ja
ens en fem la idea. És un dels
grans districtes europeus. Per
tant, aquesta vocació europeista
que té tot l’entorn metropolità és
el factor que el Govern no només
vol acompanyar, sinó també po-
tenciar. Comptem plenament
amb el rol que ha de jugar tot
aquest territori en la construcció
de la Catalunya del futur.

Entenc que fa referència a la Ca-
talunya independent que vostè
desitja, però estem parlant d’un
territori on, tradicionalment, l’in-
dependentisme ha arrelat poc.
No ens obsessiona fer créixer la
base independentista a l’àrea me-
tropolitana. El que és important és
que compartim allò que ja sabem
que existeix: el capteniment de-
mocràtic. Diguem-ho d’una altra
manera. Durant moltes dècades,
l’autonomisme ha governat re-
gions de Catalunya netament in-
dependentistes i no ha passat res.
És a dir, el tema no va de ser o no

ser independentista, o de ser o no
ser autonomista. Tothom pot con-
tribuir a la defensa i al sosteniment
del país. Jo no tinc cap dubte que
els ciutadans de l’àrea metropoli-
tana ja ho fan al mateix nivell que
la resta i que ho seguiran fent, hi
hagi una majoria política d’un sen-
tit o d’un altre. Perquè per sobre de
tot, el que sí que és indiscutible és
el seu compromís democràtic. 

La defensa del dret a decidir.
Exacte. Totes les enquestes que es
publiquen sobre quina és la per-
cepció dels catalans respecte del
dret a decidir indiquen que la im-
mensa majoria, el 80% i de vega-
des més, estan d’acord a fer un
referèndum. I això no prejutja que
estiguin a favor o en contra de la
independència. 

Més aviat sembla que estan divi-
dits, en aquest sentit.
Això és secundari, quan parlem de
respecte al dret a decidir. El que és
important és aquesta voluntat de
resoldre i de voler construir un es-
devenidor comú a partir de la de-
mocràcia. I aquí no hi ha diferències.
És igual la Catalunya metropolitana
que la Catalunya no metropolitana.
La Catalunya central que la Catalu-
nya perifèrica. És igual. El capteni-

Carles Puigdemont
President de la Generalitat

Arnau Nadeu
Fotografia: Neus Marmol

“L’àrea metropolitana és una estructura
d’Estat: ens juguem el futur aquí”

“La independència

no és l’objectiu, 

és l’instrument per

tenir un futur millor”



7 | Entrevista líniavallès.catMarç 2017

– Molta gent veu amb por el camí
cap a la independència, president.
– És clar, perquè hi ha una maquinària per
atemorir. Es diuen ridiculeses grotesques.

– Molts ciutadans se les creuen.
– No ens han de tremolar les cames.
Val molt la pena construir un nou país.

ment és el mateix. I això és una de
les coses de les quals com a país ens
hem de sentir més orgullosos. Hi ha
una solidesa de la convicció demo-
cràtica, es pensi el que es pensi, que
és el que fa fort el moviment del
dret a decidir. 

Això no li qüestiono.
[Fa una pausa]. Per tant, tot ple-
gat és el que ens fa sentir molt
esperançats pel que fa a la cons-
trucció d’aquest país. Al costat
d’aquest 80% llarg de gent que
totes les enquestes diuen que vol
un referèndum, hi ha gairebé la
mateixa xifra de ciutadans que
acceptarien el resultat d’aquesta
votació. I això són tant els del sí
com els del no. Què vol dir,
doncs? Que som una societat no
només profundament democrà-
tica, sinó també profundament
unida entorn de la idea de resol-
dre les legítimes diferències polí-
tiques a través del vot. 

En tot cas, des del món indepen-
dentista es vol fer un referèndum
per guanyar-lo, i això passa per
fer créixer la base que dóna su-
port a l’Estat propi a l’àrea metro-
politana. Què s’ha de fer?
Explicar que l’objectiu no és la in-
dependència. La independència
és un instrument, com pensàvem
que podia ser-ho l’autonomia, per
al desenvolupament de les perso-
nes, dels col·lectius, de les empre-
ses, de les famílies. Però ho hem
intentat i hem vist que el vehicle,
l’autonomia, ja no era útil. Al revés,
anava perdent capacitat de res-

posta davant dels problemes i les
demandes de la gent. Tant si par-
lem de mobilitat, de la qual l’àrea
metropolitana n’és deficitària, i de
quina manera, com si parlem
d’habitatge, de pobresa energè-
tica, de refugiats, de salut... L’ins-
trument autonomia ha caducat. A
més, està en mans d’un Estat, go-
vernat pel PP durant molts anys i
cridat a ser-ho per la dreta espa-
nyolista durant molts més, que es
dedica a anar reduint les compe-
tències i la capacitat financera de
l’autonomia. Per tant, què li diem a
la gent? 

Que cal un Estat independent?
Que per seguir prestant bons ser-
veis i garantir el futur dels fills i néts
de tots els catalans que viuen i tre-

ballen a Catalunya, ens cal un ins-
trument modern i nou. I aquest
instrument es diu Estat: Estat inde-
pendent. Però és un instrument.
L’objectiu continua sent el mateix.
Així com al principi l’autonomia va
donar resposta a les esperances de
molta gent i va poder desplegar
una xarxa de centres de salut, edu-

catius i d’infraestructures territo-
rials i comarcals molt poderosa,
l’Estat és l’instrument que pot
donar resposta als desafiaments
del segle XXI. 

Expliqui’s.
L’exigència de la societat catalana,
cada vegada més internacionalit-
zada, que sent propis els desafia-
ments com el canvi climàtic, les
crisis humanitàries i la lluita per la
democràcia i la pau al món, fa ne-
cessària un altre instrument. Hi ha
un desig d’insubornable moderni-
tat en tots els catalans, pensin el
que pensin. De país modern, di-
guem-ne. I per donar resposta a
aquesta aspiració de modernitat,
que històricament sempre ha tin-
gut Catalunya, avui l’instrument es
diu Estat. És l’explicació d’això el
que farà que molta gent entengui
que, tingui la identitat que tingui,
cosa que és innegociable, l’instru-
ment per respondre i donar espe-
rança i oportunitats de futur es diu
Estat propi. 

Vostè parla d’esperança i d’opor-
tunitats, però molta gent veu
amb por el camí cap a la indepen-
dència. I no sé si la via unilateral
per arribar-hi hi ajuda gaire.
La por paralitza. És un instrument
al servei del conservadorisme més
retrògrad, del poder clàssic, que
amb la por en fa prou per paralit-
zar. Però crec que a això ens hi hem
de sobreposar tots. Jo el primer,
com a president, però seguida-
ment tothom. Aquí no ens han de
tremolar les cames. Perquè val la

pena, val molt la pena, que inten-
tem construir un país en el qual pu-
guem sentir que l’Estat no ens va
en contra, com passa ara.

No tothom comparteix aquesta
visió.
Bé, jo crec que avui a Catalunya no
cal ser independentista per perce-
bre que l’Estat espanyol ens va en
contra. Qui agafa el tren cada dia
sap de què parlo, per exemple.
Però és veritat que cal tenir coratge
per sobreposar-se a les campanyes
de la por que ens fan. Que si per-
dràs la pensió, que si no podràs
anar a visitar els teus parents de
fora, que si no podràs parlar en cas-
tellà... Un seguit de ridiculeses gro-
tesques, vaja.

Però que molta gent es creu.
És clar, perquè hi ha tota una ma-
quinària de propaganda orientada
a la política de la por. I no hi ha res
més allunyat de la llibertat i de la
democràcia, siguis independen-
tista o no, que la por i l’actuació en-
caminada a construir una narrativa
per atemorir la bona gent. És injust,
a més a més. Perquè és clar que la
gent pot tenir motius per estar pre-
ocupada... ¿Però que no ho està ja
avui en dia per les pensions, per ex-
emple? Qui espanta les pensions
avui? No és pas l’independentisme.
És un Estat espanyol que va bui-
dant la guardiola d’una manera
que tothom sap que posa en risc el
sistema. I això no ho està fent l’in-
dependentisme. Ho està fent l’u-
nionisme. 

Potser s’hauria d’explicar millor,
doncs.
El que ens agrada explicar sempre
és que l’Estat català del futur no pot
cometre l’error de l’Estat espanyol,
el qual té territoris que senten que
els va en contra. L’Estat català ha de
ser el de tots els catalans, pensin el
que pensin. Se sentin espanyols o
se sentin d’un altre origen, perquè
això és innegociable. Però l’Estat
l’han de sentir com a propi. 

Com s’aconsegueix això?
Garantint que quan necessitin de
l’Estat un bon servei de Rodalies, el
tinguin. Que quan necessitin de
l’Estat unes bones pensions, les
tinguin dignes. Que quan necessi-
tin de l’Estat un bon salari mínim,
el tinguin. Que quan necessitin tot
un seguit de prestacions per com-
petir amb altres territoris europeus

on la seva administració sí que els
ajuda, l’Estat respongui. Que quan
exigeixin un model energètic amb
uns preus de l’energia adequats,
l’Estat hi sigui. Amb tot, un Estat
que vetlli pels interessos de tots els
catalans i que no els pregunti de
quina manera pensen. Avui sabem
tristament que l’Estat espanyol sí
que ens pregunta si som d’una
manera o d’una altra, com ha de-
mostrat amb les beques, per ex-
emple. ¿Per què els estudiants
catalans han hagut de rebre més
tard que la resta d’estudiants d’Es-
panya l’import de les beques al
qual tenien dret? 

Vostè què creu?
Per què són catalans? Aquest error
que comet l’Estat espanyol de dir-
nos que, per ser espanyols, primer
hem de deixar de ser catalans,
nosaltres no el cometrem. Aquest
és el gran atractiu de construir un
nou Estat independent: que el pot
fer la gent, pensi el que pensi. No
cal ni tan sols sentir-se catalanista
per poder participar en la decisió
de com serà l’Estat que governarà
la teva vida. No cal. No estem da-
vant la construcció d’un Estat iden-

titari. Ningú et demanarà deixar-te
de sentir espanyol per construir i
participar activament de l’Estat ca-
talà. No t’ho demanarà ningú. Al
contrari, serà un Estat modern. 

N’hi ha prou amb aquesta argu-
mentació per vèncer la por de la
qual parlàvem abans?
Bé, jo crec que aquesta és la forta-
lesa en la qual podem basar-nos
per desconstruir les campanyes de
la por. Per lluitar contra la propa-
ganda injusta dissenyada per es-
pantar la bona gent d’arreu del
país. I és aquesta fortalesa la que
també explica la força, encara ara,
del nostre moviment, malgrat
tenir-ho tot en contra.

[Continua a la pàgina següent] 4

“Ningú et demanarà

que et deixis de

sentir espanyol per

construir i participar

de l’Estat català”

“Qui espanta les 

pensions avui és 

l’Estat espanyol, 

que les posa en risc 

buidant la guardiola”
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Acabem preguntant 
al president si, una vegada
finalitzi el mandat, li agradaria 
tornar a ser alcalde de Girona:

“Jo tota la vida em sentiré alcalde. 
Va ser una etapa molt feliç. Però des que
sóc president de la Generalitat la meva
vida ha canviat radicalment, i Girona està
en molt bones mans. Si quan acabi el
mandat tinc la possibilitat de fer política
en majúscules, no la descarto. Però ja 
ho veurem. Això no interessa a ningú, 
perquè ja no seré president. [Somriu]”

“Amb un Estat propi podríem
garantir un millor servei de Rodalies” 

3[Ve de la pàgina anterior]

Parlem del Vallès Occidental, pre-
sident, i concretament de Saba-
dell i de la zona de Cerdanyola.
Aquí creix la preocupació per la
sanitat pública. Les queixes per la
saturació que pateixen les urgèn-
cies d’hospitals com el Parc Taulí
ho evidencien. En aquests casos,
la sanitat pública està al límit?
No, al límit no ho està. L’atenció mè-
dica és molt bona i la satisfacció
dels usuaris és alta. Però és veritat
que les condicions en què estan les
urgències, en particular les del Parc
Taulí, per exemple, requereixen que
hi fem una mirada. Per això estem
fent el Pla d’Urgències, perquè
sabem que això és un problema es-
tructural. No es tracta de puntes ni
només passa al Parc Taulí. Tenim un
problema estructural amb les ur-
gències i l’hem de resoldre, no diré
per sempre, però sí per una bona
temporada. Hi estem treballant i ja
s’està avançant molt. 

Per què servirà aquest pla?
A partir d’aquest estudi definirem
accions d’inversió, de millora d’al-
guns centres perquè puguin ab-
sorbir un tipus d’urgències que
potser no cal que vagin als hospi-
tals i prendrem decisions de relleu
que canviaran el paisatge del mapa
de les urgències a Catalunya. I, per
tant, aquesta sensació de col·lapse,
entre cometes, que es pot tenir, no
només no es tindrà, sinó que no hi
haurà motius per tenir-la.

Creu que només és una sensació?
Miri, tot i les mancances que pugui
tenir la nostra infraestructura sani-
tària, el model de Salut de Catalunya
és dels millors del món. Vénen altres
països a veure el nostre model. Avui
una persona de la sanitat pública a
Catalunya pot ser operada pel robot
més avançat del món. I això salva
vides. A servei de qui? No només
d’una elit que s’ho pot pagar, sinó
de tothom. Aquest és el veritable
valor que té el sistema. I això no
només no ha col·lapsat, sinó que ha
anat a més. 

Els professionals s’hi deixen la pell.
I tant, i jo vull agrair-los l’esforç enorme
que han fet en aquests anys difícils,
però també la valentia de les admi-
nistracions precedents, que han
hagut de prendre decisions molt
dures per garantir la sostenibilitat
d’aquest sistema. I això no ha anat
en detriment del servei sanitari.
Avui som aquí i podem començar a
plantejar inversions perquè s’ha fet
una bona feina prèviament.

A la comarca veïna, al Vallès Orien-
tal, han patit molt les deficiències
del servei de Rodalies, amb unes
línies, com l’R3, que deixen molt
que desitjar. Hi ha marge de mi-

llora amb les competències actu-
als de la Generalitat?
Hem esgotat tot el marge de mi-
llora. Hem reclamat el traspàs i ens
han dit que no. Ens han demanat
reiteradament confiança en les in-
versions de l’Estat i no les han com-
plert. Per tant, ¿ara ens han de
tornar a venir amb un tercer anunci
de Pla de Rodalies que tornaran a
incomplir? Crec que no.

Però l’Estat, com deia vostè, es
nega al traspàs. Per tant, què es
pot fer més des de la Generalitat?
Què els pot dir als usuaris valle-
sans que dia rere dia pateixen les
conseqüències d’un mal servei
de trens?
Que vagin a votar al referèndum,
que votin que sí i que donin a
aquest país les eines d’Estat per
poder finalment governar els seus
trens. I no ho dic perquè sí. Li puc
posar un exemple que demostra
que quan ho gestionem nosaltres
ho fem millor.

Endavant.
El tren de la Pobla. Aquesta línia,
que l’operava Renfe i que fins i tot
s’havia plantejat tancar-la anys en-
rere, la vam agafar nosaltres i el
nombre d’usuaris s’ha multiplicat
per milers. Avui és una línia que no

només és puntual i que té trens
nous, sinó que ha registrat un crei-
xement del servei d’un 85%. Hi ha
110.000 usuaris nous. És un exem-
ple clarificador. La mateixa línia,
gestionada per uns té uns resultats
i per nosaltres uns altres. Amb un
Estat podríem garantir als usuaris
de les línies del Vallès un millor ser-
vei. Perquè ja ho hem demostrat en
casos com aquest. 

Ara per ara, però, i sense Estat
propi, què s’hi pot fer? 
Hi ha grups polítics, com el PSC,
Ciutadans i el PP, que diuen que da-
vant d’això ens hem de resignar.
Defensen que no hi ha res a fer i
que ja vindrà un dia un govern es-
panyol que complirà amb el que
promet. Però jo crec que als ciuta-
dans de Catalunya no se’ls pot dir
que es resignin. No. Ja s’ha acabat
això. El que hem de fer és dotar-nos
d’un Estat propi que ens permeti
fer les coses millor. És tan senzill
com això. Sé que em reitero, però
és que no hi ha altra solució.

Els vallesans també han patit du-
rant aquests anys de crisi un de-
goteig d’ERO i de tancaments de
plantes i fàbriques. Quin és el seu
full de ruta per rellançar el po-
tencial industrial d’aquest terri-
tori i del país en el seu conjunt?
Claríssim. Actualment, del total del
PIB de Catalunya, més o menys el
20% és industrial. Nosaltres volem
arribar al 25% l’any 2020. L’objectiu
que la Unió Europea fixa per a
aquell any és del 20%, i nosaltres ja
el tenim. Per tant, ens marquem la
fita d’arribar al 25%. 

Amb quin tipus d’indústria?
Precisament, a finals de febrer en vi-
sitava alguns exemples a Granollers
i Canovelles: empreses basades en
la nova indústria. Indústria neta,
edificada sobre una base tecnolò-
gica important, que generi llocs de
treball d’alta qualitat i, sobretot,
molt internacionalitzada. És en
aquest últim aspecte en el qual el
Govern juga, i diria que molt bé, les
seves cartes a través de les oficines
d’Acció escampades arreu del món. 

Les polèmiques “ambaixades”,
segons alguns.
Sí, això que ridiculitzen amb les
ambaixades. ¿D’on es pensen que
surten els contractes de moltes
empreses? De l’acció que fan els
professionals que tenim escampats
arreu del món en aquelles regions
que o bé compren o bé inverteixen.
Són bàsicament oficines comercials
que ajuden les PIME catalanes a ex-
portar. I avui dia podem dir, final-
ment, que de l’any 2008 ençà
Catalunya ven més a fora que a l’Es-
tat espanyol.

Això és un indicador de fortalesa.
Exacte. I si fem més competitiu el
nostre país, amb infraestructures i
mobilitat de primer ordre, la nostra
indústria podrà competir, com a
mínim en igualtat de condicions,
amb altres regions europees o del
món que també volen vendre a fora.
Però necessitem un Estat que en
sigui soci, que no es basi només en
els contactes diplomàtics dels caps
d’Estat per fer contractes, sinó que
empenyi les PIME, per petites que si-
guin, a ser líders o a competir al món.

Com ja fan des de la Generalitat,
segons explica, amb les oficines
que tenen repartides arreu del
món.
Sí, la xarxa d’oficines d’Acció és de-
terminant per acompanyar les PIME
en aquest esforç d’internacionalit-
zació. Els resultats són a la vista. Li
posaré només una última dada. Més
del 31% de la inversió estrangera di-
recta a Espanya en el període 2011-
2016 s’ha fet a Catalunya, quan
tenim el 16% de la població i el 19%
del PIB espanyol. I tot plegat sense
tenir un Estat a favor. Imagini’s.<

“La nostra indústria

podria competir

millor al món

si tinguéssim 

un Estat a favor”
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Cerdanyola

El govern ajorna la votació dels
pressupostos i guanya temps

» El debat, lligat a la qüestió de confiança d’Escolà, es faria al Ple de març
» El PSC vol una alternativa i està “a l’espera que l’alcalde forci la situació”

DEBAT POSTPOSAT4El govern
en minoria de Compromís per
Cerdanyola, amb només 5 regi-
dors i regidores, està guanyant
temps. Finalment, el Ple de febrer
no va incloure el debat dels po-
lèmics pressupostos. Una votació
que va lligada a la presentació
d’una qüestió de confiança per
part de l’alcalde Carles Escolà si
no tiren endavant, tal com va
anunciar fa unes setmanes. “Se-
gurament es presentaran aquest
mes”, asseguren a Línia Vallès
des del consistori.

Des del PSC, que treballen en
la recerca de formar un govern al-
ternatiu, diuen que estan “a l’es-
pera que l’alcalde forci la situa-
ció”. És un panorama, però, que
es presenta complicat a l’hora de
cercar consens. Si es perd la
qüestió de confiança, l’oposició té
30 dies per presentar una moció
de censura. Però perquè tiri en-
davant, la proposta hauria de
comptar amb majoria absoluta. 

Una majoria que no està ga-
rantida, ja que des d’ERC no
contemplen afegir-se a una even-
tual moció de censura i des
d’ICV-EUiA la rebutgen del tot.
El regidor no adscrit tampoc s’hi
sumaria. En canvi, els socialistes
-així com el PP local- aposten per
la moció de censura, una opció
que no descarten ni CiU ni C’s. A
més, si alguna de les forces polí-
tiques vota a favor dels pressu-
postos del govern, no podrà ad-
herir-se a la moció de censura
fins que hagi passat mig any.

Una opció de la qual no dub-
ta ERC: farà el possible perquè
els comptes s’aprovin -uns pres-
supostos en els quals ha partici-
pat com a soci de govern fins que

va anunciar la ruptura amb Com-
promís el mes passat-. 

Els republicans, doncs, es
reafirmen en el seu posiciona-
ment i han ofert mà estesa al go-
vern per tirar endavant els pres-
supostos. “Cal negociar els
comptes i volem que siguin de
consens”, sentenciava fa unes
setmanes Helena Solà a aquest
periòdic. 

Ara bé, ERC vol que es tin-
guin en compte les seves priori-
tats: complir amb els compro-
misos acordats amb la plantilla
municipal, reforçar la neteja dels
espais públics i racionalitzar la
despesa. En el capítol d’inver-
sions, els republicans volen que
es posi èmfasi en les actuacions
a la via pública, els mercats mu-
nicipals i els centres escolars.

ALTRES PUNTS POLÈMICS
Pressupostos a banda, el Ple de fe-
brer va debatre altres qüestions
de ciutat. La més polèmica va ser
l’aprovació inicial de la modifi-
cació puntual del Pla General
Metropolità entorn de la zona es-
portiva de Can Xarau, que pre-
veu, segons va dir el regidor
d’Urbanisme, Iván González, re-
qualificar espais considerats com

zona verda però que estan ocu-
pats per equipaments esportius.
Segons González, l’objectiu és
ampliar les oficines de Can Xarau
o cobrir les pistes a l’aire lliure.

De tota manera, es tracta
d’una actuació que compta amb
un informe desfavorable de la Se-
cretaria Municipal. Tot i així, la
moció va tirar endavant amb els
vots a favor de Compromís (5),
C’s (3), PDECat (3), ICV-EUiA (1)
i el regidor no adscrit.  PSC (5),
ERC (4) i PP (3) van votar-hi en
contra. 

Un altre punt que ha aixecat
polseguera, però que també va ti-
rar endavant, és la moció a favor
de donar de baixa de l’inventari
municipal 200 apartaments de la
Vila Universitària que mai no ha-
vien estat de titularitat municipal
però sí que hi figuraven. Segons
el PSC, amb això es vol “carregar
culpes sobre governs anteriors”.

El Ple del febrer també va
aprovar, entre altres, l’adhesió de
Cerdanyola a la Xarxa de Muni-
cipis per l’Economia Social i So-
lidària i al Pacte Nacional pel Re-
ferèndum. L’Ajuntament també
va aprovar, i per unanimitat, el
manifest del 8 de març pel Dia
Internacional de les Dones.

ERC critica Escolà per anar
“tard i malament” a Fiscalia

CERDANYOLA APARCA4ERC ha
criticat l’alcalde Carles Escolà per
anar “tard i malament” a Fiscalia
per lliurar l’informe de la Secre-
tària sobre Cerdanyola Aparca.
Un conflicte que porta cua des que
el Ple extraordinari del 28 de
desembre es desconvoqués per
possible delicte si s’aprovava la
dissolució de l’empresa mixta.

Els republicans critiquen que
Escolà hagi anat als jutjats de Bar-
celona -ho va fer el 10 de febrer-
. Un viatge que, segons diuen
des d’ERC, va fer en cotxe oficial.
Tot això per portar “uns informes
sobre un assumpte que l’alcalde

coneix perfectament que s’han
obert diligències penals en el jut-
jat d’instrucció número 7 de Cer-
danyola” on, diuen, “també es pot
lliurar qualsevol comunicació que
es vulgui adreçar a la Fiscalia”.

ERC també critica que la pre-
sentació dels informes no és un
“acte de total transparència” com
presumeix l’alcalde, ja que “no
s’han donat a la resta de grups
municipals”. També lamenten
que l’alcalde digui que no hi ha
fets delictius quan ja havia afirmat
que els informes s’havien d’ava-
luar per “la possible existència d’e-
ventuals il·lícits penals”.

Cerdanyola Aparca s’havia de dissoldre en un Ple el desembre. Foto: ERC

El TSJC anul·la el polèmic
PDU del Centre Direccional

TERRITORI4El Tribunal Supe-
rior de Justícia ha suspès el Pla  Di-
rector Urbanístic del Centre Di-
reccional. Així ho ha sentenciat
arran d’un contenciós adminis-
tratiu interposat l’any 2014 per
l’Associació Cerdanyola Via Ver-
da contra el departament de Te-
rritori i Sostenibilitat.

Amb l’anul·lació, ara queda la
porta oberta a una nova planifi-
cació del projecte, el qual preveia
construir gairebé 5.000 habitat-
ges, 284.000 metres quadrats de
sostre comercial -que projectava
un dels centres comercials més

grans d’Europa- i més d’1,5 mi-
lions de metres quadrats per l’e-
dificació d’indústries i oficines. Tot
això en una superfície de 4 milions
de metres quadrats de terrenys en-
tre Cerdanyola i Sant Cugat.

Des de la plataforma s’han
mostrat satisfets per la notícia i re-
corden que l’estudi de mobilitat
que acompanya el PDU no podria
haver absorbit tota la mobilitat que
hauria mogut el Centre Direc-
cional. De tota manera, alerta
que el planejament continua fins
que no hi hagi una sentència fer-
ma i que cal reprendre el diàleg.

Participació | En marxa el web del procés de Ca n’Altimira
L’Ajuntament ha presentat la segona fase del procés participatiu de ca n’Altimira. Un procés que
des de mitjans de febrer també compta amb un lloc web per poder seguir-lo. S’hi poden consultar

notícies, documentació i material, així com un recull gràfic de Ca n’Altimira. També inclou una agenda
en la qual es detallen les reunions, els tallers i activitats participatives que es preveuen celebrar.
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IGUALTAT4Barberà ha fet un nou
pas en el seu compromís en la llui-
ta contra la violència masclista. Fa
uns dies una comissió de treball va
engegar un procés per crear un
protocol “per unes festes lliures de
sexisme i violències heteropa-
triarcals”. Hi participen diverses
entitats i persones a títol individual,
a més de l’Ajuntament.

La iniciativa ha estat idea del
Kol·lectiu de Dones de Barberà, se-
guint les experiències d’altres mu-
nicipis on ja s’havien implantat
protocols en aquest àmbit. De fet,
el passat 11 de febrer es va celebrar
una trobada d’intercanvi a la To-
rre d’en Gorgs amb representants
de Cerdanyola, el barri de Gràcia
de Barcelona i Santa Perpètua, on
fa poc una dona va morir a mans
de la seva exparella. 

Fins ara, ja s’han celebrat di-
verses reunions de treball i s’han
organitzat tres comissions: Acti-
vitats, Comunicació i Xarxa i Re-
lacions externes. La comissió pre-

tén que el procés per a la creació del
protocol “sigui participatiu i aglu-
tinador i que permeti visibilitzar,
conscienciar i sensibilitzar sobre
aquesta realitat que succeeix en els
contextos d'oci i festius”.

Una altra iniciativa que ha
acollit la ciutat en l’àmbit de la dona
ha estat la visita de la coordinadora
de l’Institut Català de les Dones al
Servei d'Informació i Atenció a les
Dones (SIAD). Els eixos de treball
del SIAD són “la detecció, la pre-
venció i sensibilització en relació a
la violència masclista”. A més, l’A-

juntament ha impulsat una for-
mació per a caps d'àrea i secció per
a la implementació de polítiques
d’equitat de gènere.

DIA DE LES DONES
A banda de tot això, Barberà com-
memora el Dia Internacional de les
Dones amb més d’una desena
d’activitats. L’1 de març es va ofe-
rir una xerrada a la Biblioteca, del
2 al 20 de març hi ha una exposi-
ció i fins a finals de mes hi ha di-
versos tallers, actes i cinefòrums en
l’àmbit de les dones.

Barberà impulsa diverses iniciatives en l’àmbit de la dona. Foto: Arxiu

Barberà, en peu de guerra
contra la violència masclista

» Impulsen un protocol per unes festes majors lliures de sexisme
» La ciutat commemora el Dia de les Dones amb un programa farcit

La Biblioteca va rebre més 
de 98.000 visites l’any passat

EQUIPAMENTS4La Biblioteca
Esteve Paluzie va rebre 98.390
visites durant el 2016, segons el
consistori. Una xifra que conso-
lida les “dades satisfactòries”
que l’equipament ha registrat els
darrers anys. 

A més, segons l’Ajuntament,
el Blog de La Microbiblioteca va
rebre l’any passat 88.147 visites.
En aquest portal web es recullen
diferents informacions sobre el
relat breu, un gènere del qual la
Biblioteca té un fons especialit-
zat i, segons fonts municipals, “té
molt bona acollida”.

Segons va desgranar la regi-
doria de Cultura, del total de vi-
sites registrades l’any passat,
“12.811 han fet servir el servei
d’Internet i 58.057 persones van
realitzar el préstec d’algun do-
cument”. 

Una altra dada proporcio-
nada per l’Ajuntament és el to-
tal d’activitats que es van or-
ganitzar a càrrec de la mateixa
biblioteca o d’altres entitats
socials i culturals de la ciutat.
Segons el consistori, se’n van
celebrar 347  en les quals van
participar 5.911 persones.

TEATRE4El Teatre Municipal
Cooperativa va acollir el passat
dissabte 11 l’obra de teatre Re-
volta de bruixes, a càrrec de La
Kompanyia Lliure. L’espectacle
va tenir lloc a les 21.30 h i una
durada d’una hora i quart, apro-
ximadament.

L’obra ha estat escrita per
Josep Maria Benet i Jornet i di-
rigida per Juan Carlos Martel
Bayod. L’interpreten Chantal
Aimée, Clàudia Benito, Raquel
Ferri, Àurea Márquez, Xicu

Masó, Andrea Ros i Júlia Truyol.
Revolta de bruixes narra les
històries de sis dones i un home
en el transcurs d’una nit de llu-
na plena. Elles formen part de la
brigada encarregada de la nete-
ja diària d’uns grans locals i ell
se’n fa càrrec de la vigilància i el
control nocturn. 

Les sis dones tenen un pro-
blema en comú que les enfron-
tarà amb el vigilant. Un proble-
ma que és gairebé l’única cosa
que les uneix. Per aquest motiu,

la “revolta” que arriba pren ca-
mins inesperats. 

A mesura que avança l’obra,
“les forces del dia s’oposen a les
forces de la nit i un concepte ra-
cional de la vida es contraposa
a la irracionalitat”. També es
tracten temes com els límits de
la intel·ligència humana, l’es-
quinçament interior que pot
produir la passió amorosa i la
por davant el dolor i la mort,
entre altres. Tots ells acaben
sent elements decisius.

Joves | Aproven el Pla Local de Joventut 2017-2020 
L’Ajuntament ha donat llum verda al Pla Local de Joventut per al període

2017-2020.  Així ho va fer en el passat Ple del 22 de febrer, quan tots els
grups municipals li van donar suport. El nou pla es classifica en set eixos i

traça les línies de treball de les polítiques de joventut de la ciutat.

La Biblioteca Esteve Paluzie està especialitzada en microrelat. Foto: Ajuntament

‘Revolta de bruixes’ arriba al TMC

L’obra de La Kompanyia Lliure va arribar a Barberà l’11 de març. Foto: TMC
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PLE MUNICIPAL4“Hem perdut
una gran oportunitat”. Així la-
mentava l’alcalde José María Osu-
na (Decidim) els pocs suports re-
buts per fer possible la reubicació
de la benzinera que havia d’obrir
al costat de l’escola El Martinet i
que estava aturada per l’oposició
veïnal. El Ple de febrer va rebut-
jar la moció a favor de modificar
el Pla General per emplaçar l’es-
tació al costat dels Mossos després
que Decidim (9) només comptés
amb el suport  d’ERC (1), ja que
per poder tirar-ho endavant ne-
cessitava unanimitat.

La regidora no adscrita va vo-
tar-hi en contra, mentre que la res-
ta de forces es van abstenir. Des de
Ciutadans van qüestionar la ne-
cessitat de més estacions de ser-
vei i el PSC va criticar el govern de
Decidim per no haver-se esforçat
més a generar un consens ampli
i va recordar que està en minoria.
Davant d’això, l’alcalde Osuna va
advertir els grups de l’oposició so-

bre les conseqüències negatives
que pot tenir no aprovar la modi-
ficació del Pla General i va dema-
nar que “tothom sigui conscient de
què significa”.

De fet, Ripollet ja havia supe-
rat les reticències dels Mossos i te-
nia el permís d’Interior per tirar
endavant amb la benzinera.

ALTRES MOCIONS APROVADES
El Ple sí que va aprovar altres mo-
cions, com l’actualització de l’in-
ventari municipal, la rectificació
d’una errada en l’ordenança de la
taxa de l’aigua, dues modificacions
de crèdit, una moció sobre la bri-
gada municipal i una altra en
contra de la violència masclista.

El Ple ha rebutjat la reubicació de la benzinera de Can Mas. Foto: Ajuntament

El govern no aconsegueix prou
suport per reubicar la benzinera
» L’estació havia d’obrir a Can Mas i estava aturada per l’oposició veïnal
» Es volia emplaçar al costat dels Mossos però no hi ha hagut consens

Ripollet i Montcada podrien
estalviar junts costos d’energia
ACORD EMPRESARIAL4Ripo-
llet i Montcada i Reixac podrien
arribar a un acord per estalviar
costos i ser més competitives en
l’àmbit empresarial. Fa unes set-
manes va tenir lloc una jornada en
la qual van participar diverses em-
preses dels polígons de les dues
poblacions, tècnics municipals i
representants de la Diputació per
abordar la proposta.

Concretament, es va parlar
del concepte de “compra agre-
gada” d’energia. L’encarregat
d’exposar en què consisteix el
mecanisme va ser el consultor

energètic i president del Grup de
Gestors Energètics de Catalun-
ya, José Enrique Vázquez. El
consultor també va posar exem-
ples d’empreses que participen
en aquest sistema i que han ob-
tingut bons resultats.

Segons l’Ajuntament, du-
rant la trobada es va deixar la
porta oberta a “continuar tre-
ballant en aquesta línia”. “Al-
gunes de les empreses van ma-
nifestar la seva voluntat de cons-
tituir-se en el nucli inicial d’un
possible futur grup de compra”,
asseguren des del consistori.

TRANSPORT SOSTENIBLE4Els
tràmits per tirar endavant el Pla
de Mobilitat Urbana Sostenible
(PMUS) s’estan endarrerint més
del previst, segons expliquen
fonts del consistori, ja que encara
s’hi han d’incloure les propostes
de les entitats i  els partits polí-
tics del municipi, entre altres.

Concretament, s’han de ce-
lebrar diverses assemblees ciu-
tadanes i s’ha de portar a terme
l’estudi i la posterior inclusió de
les al·legacions presentades pels

grups municipals, a més de les
entitats i algunes persones a tí-
tol individual. Així ho va afirmar
fa uns dies el regidor de Mobili-
tat, Fran Sánchez. 

Segons expliquen des del
consistori, un cop s’hagi enlles-
tit tot això i s’hagi rebut el do-
cument definitiu per part de
l’empresa Doymo -encarregada
de la redacció del PMUS-, es re-
metrà tant a l’Autoritat del
Transport Metropolità (ATM)
com a la Direcció de Polítiques

Ambientals de la Generalitat.
Aquests dos organismes seran
els responsables d’emetre els
informes preceptius. 

Un cop rebuts els informes,
es presentaran al Ple per ser
debatuts pels grups municipals
i abordar la seva aprovació defi-
nitiva, si s’escau. Una proposta
que, segons el consistori, “tant la
Diputació com l'ATM han qua-
lificat d’excel·lent”, posant èm-
fasi sobretot en la part partici-
pativa del procés.

Política | El PSC i ERC renoven les seves executives locals
La secció local d’ERC va presentar fa uns dies la seva nova executiva, formada per Jordi Soldevila, Josep M.

Tatché, Carme Màrmol, Francesc Gargallo, Pablo Alcobendas, Anna Montero, Núria Escursell i Lourdes 
Serra. El PSC renovarà executiva aquest mes. Luís Tirado ha presentat la seva candidatura, acompanyat 
per Alberto Castro, Maria Lladó, Juan Molina i cares noves com Eva Herrera, Diego Puig o Javi Gómez. 

La trobada empresarial va tenir lloc fa unes setmanes. Foto: Ajuntament

Teixint la nova mobilitat urbana

El PMUS inclou propostes ciutadanes i d’entitats. Foto: Ajuntament
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Pas endavant per negociar 
el soterrament de la línia R2

MONTCADA4L’Ajuntament de
Montcada i Reixac i Foment han
fet un pas endavant i han reprès
les negociacions per fer realitat la
reivindicació més arrelada al mu-
nicipi: el soterrament de la línia
R2. Feia vuit mesos que les dues
parts no es trobaven.

La trobada, que va tenir lloc l’1
de març, arriba després que els
consistoris de Montcada i Barce-
lona hagin presentat un estudi
que proposa reduir l’import eco-
nòmic del soterrament a la mei-
tat, fins als 200 milions d’euros.
Segons expliquen des de l’Ajun-
tament vallesà, “fins ara aquest ha
estat el principal problema argu-
mentat per l’Estat”. 

Durant la reunió es va acor-
dar una pròxima trobada per al
22 de març, quan es preveu re-

prendre la comissió políticotèc-
nica. Aquest dia s’analitzarà la
proposta de Montcada i Barce-
lona i la seva viabilitat. 

De tota manera, l’alcaldessa de
Montcada, Laura Campos, ha in-
sistit a dir que el municipi “no farà
ni un pas enrere ni renunciarà ni
un metre de menys en el soterra-
ment”, cosa que ha quedat palesa
amb les mobilitzacions, l’última el
passat dia 9. Per la seva banda, des
del govern central diuen que si el
projecte és viable, l’Estat inclouria
una partida al pressupost del 2017
per fer els estudis informatius i la
redacció del projecte executiu.

La reunió arriba pocs dies
abans de la celebració de les jor-
nades d’homenatge a les víctimes
d’atropellaments a Montcada,
168 en total fins ara. 

Ciutats metropolitanes | ‘República dels drets socials”
Compromís per Cerdanyola, Decidim Ripollet i Guanyem Badalona en Comú, que encapçalen els go-

verns de Cerdanyola, Ripollet i Badalona, respectivament, han organitzat els dies 11 i 12 les jornades
Les ciutats metropolitanes per la República dels drets socials, que han abordat diversos debats sobre el
paper dels municipis metropolitans en la defensa dels drets socials en una eventual República catalana.

ADMINISTRACIÓ4El Vallès Oc-
cidental i l’Oriental han descar-
tat crear un òrgan supramunici-
pal, tot i que sí que treballaran en
conjunt en temes estratègics.
“No existeix un consens territo-
rial bàsic per part dels municipis
i les ciutats per tal que es cons-
titueixi un nou òrgan, un nou ni-
vell d’administració i per tant,
d’entrada això està absoluta-
ment descartat”, afirma el pre-
sident del Consell Comarcal del
Vallès Occidental i alcalde de
Castellar, Ignasi Giménez.

Així es desprèn de la darre-
ra reunió del Consell d’Alcal-
dess i Alcaldesses del Vallès
Occidental, que va tenir lloc el
22 de febrer. A la trobada tam-
bé va assistir el president del
Consell Comarcal del Vallès
Oriental i alcalde de Vallro-
manes, David Ricart, el qual va
dir que “si treballem plegats,
braç a braç, podrem aconseguir
bons resultats”.

UN ESTUDI CONJUNT
Com a alternativa a crear un nou
òrgan, doncs, es va presentar un
estudi per assolir una actuació
estratègica conjunta en diversos
àmbits. El document porta per tí-
tol Les oportunitats de desenvo-
lupar polítiques conjuntes al te-
rritori dels Vallessos i ha estat ela-
borat per l’Institut Cerdà  a petició
de les dues comarques. L’encàrrec
es va fer per part de la Diputació.

Els àmbits on es podrien ge-
nerar accions conjuntes, segons es
despren de l’estudi són la política
industrial i empresarial, fomració,
ocupació, turisme, infraestructu-

res, transport públic, habitatge, es-
pais naturals, residus i intercanvi
de coneixements. “Existeix un po-
tencial de col·laboració important
entre les dues comarques i volem
explorar les oportunitats d’aquest
potencial”, sentencia Giménez, el
qual va posar èmfasi a la idea que
amb aquest nou pas es posen les
bases “per començar a caminar
junts per tal que existeixin unes re-
lacions més intenses i més efecti-
ves entre les dues comarques”.
Per a Ricart, arran de l’acord, cal ara
“prioritzar i decidir en quins àmbits
és més factible començar a treba-
llar i que puguem exercir de lobby”.

Els Vallesos descarten crear 
un nou òrgan supramunicipal

Barberà | Reivindicant la gastronomia local
La Junta de Govern va aprovar el passat dia 2 el programa d’activitats del cicle Tastem
Barberà, que inclourà una ruta de tapes i una mostra gastronòmica. La ruta de tapes
es farà del 4 al 21 de maig, mentre que la mostra tindrà lloc els dies 27 i 28 de maig.
Els establiments interessats a participar-hi poden inscriure’s fins al 31 de març. 

Comerç

Els botiguers de Ripollet diuen
adéu a l’hivern amb una fira

RIPOLLET4La Fira del Comerç
al carrer de la Unió de Comer-
ciants de Ripollet, celebrada el
passat diumenge 5 de març a
Can Mas, va deixar satisfets els
botiguers. “Gran matí de co-
merç al carrer al barri de Can
Mas”, van valorar des de l’enti-
tat, a l’hora que donaven les
gràcies als establiments partici-
pants i als veïns i veïnes. 

La principal atracció de la fira
va ser el concurs de fotografia  de
mascotes que va organitzar l’as-
sociació. A través del hashtag
#animalonsUCR, els visitants

van poder mostrar a través de les
xarxes socials els seus animals de
companyia d’una manera di-
vertida i original. 

Els animals van poder des-
filar per una catifa vermella fins
al photocall, on van ser immor-
talitzats. 

A banda d’això, els comer-
ciants van oferir descomptes,
liquidacions, promocions i les
novetats de cara a la primavera.
I és que aquesta fira va servir per
acomiadar l’hivern i començar a
pensar en la nova temporada i en
el bon temps que arribarà aviat.

CERDANYOLA4La 47a edició
del concurs l’Aparador, orga-
nitzat per la Cambra de Comerç
de Sabadell amb la col·labora-
ció dels ajuntaments de la de-
marcació, va lliurar el passat dia
2 el seu primer premi a la bo-
tiga cerdanyolenca Dandara,
situada a l’avinguda de Cata-
lunya, 28. 

Aquesta iniciativa premiava
els aparadors de Nadal de les bo-
tigues de la comarca. A l’entre-
ga dels premis va assistir l’al-
calde, Carles Escolà, i la regido-
ra de Promoció Econòmica,
Contxi Haro, que van donar el
guardó a la propietària de l’es-
tabliment comercial. El primer
premi consistia en 500 euros,
mentre que el segon, un estudi
de mercat per al negoci, tenia un
valor de 325. 

A més de les autoritats de
Cerdanyola, a l’entrega també hi
eren el president de la cambra,
Antoni M. Brunet; el president
de la Comissió de Comerç de la
Cambra, Josep M. Porta, i la di-

rectora de Comerç de la Gene-
ralitat, Muntsa Vilalta. 

L’aparador de Dandara no
va ser els únics que han des-
tacat les últimes setmanes. En
el marc del Carnestoltes, Es-
colà i Haro van entregar els
premis a les millors disfresses
dels concursos que van orga-
nitzar els mercats de Serrape-
ra i Les Fontetes. Els lliura-

ments es van fer el passats
dies 24 i 25 de febrer. 

Al Mercat de Serrapera, el dia
24, es van donar els guardons per
a les seves tres categories: infan-
til individual, júnior i a la millor
comprasa. Entre els guanyadors
van destacar la comparsa dis-
fressada com els personatges
dels Simpson. El dia 25 va ser el
torn del Mercat de les Fontetes. 

Moment de l’entrega de premis a Dandara. Foto: Ajuntament

La botiga Dandara té el millor
aparador de tota la comarca
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HABITATGE4Catalunya tor-
na a disposar d’una eina clau per
garantir que ningú es quedi al ca-
rrer. La Llei 4/2016, de mesures de
protecció del dret a l’habitatge de
les persones en risc d’exclusió resi-
dencial, ja està en marxa. Amb la
nova normativa, les administra-
cions disposen de més instruments
per ajudar les famílies que estan en-
deutades, ampliar el parc públic de
pisos i evitar així els desnonaments. 

Amb aquesta nova llei es dóna,
en paraules del Govern, “una res-
posta ràpida, necessària i de país” a
la suspensió per part del Tribunal
Constitucional (TC) de la normativa
anterior, la Llei 24/2015, de mesures
urgents per afrontar l’emergència en
l’àmbit de l’habitatge i la pobresa
energètica. En concret, permet su-
perar els tres elements clau de l’an-
terior normativa que quedaven sus-
pesos pel TC: la mediació, el lloguer
social i les expropiacions de l’ús
dels pisos en cas de necessitat a mu-
nicipis amb una alta demanda. 

La llei va ser aprovada per una-
nimitat al Parlament el passat 23 de
desembre i és fruit de la proposta
elaborada pel grup de treball cons-
tituït per representants de la Ge-
neralitat, entitats municipalistes, el

Consell de l’Advocacia Catalana i l’A-
juntament de Barcelona.

MÉS COBERTURA
Una de les principals novetats de la
normativa és que s’amplia el nom-
bre de municipis on el Govern acre-
dita que hi ha una alta demanda
d’habitatge social. En concret, han
passat de 72 a 234 a tot Catalunya,
mentre que a l’àmbit metropolità,
l’increment ha estat de 43 a 95. En

aquests municipis, el Govern podrà
aplicar l’impost sobre pisos buits i re-
captar fins a 20 milions d’euros.

Amb la nova normativa a la mà,
aquests municipis tenen eines per
poder intervenir en matèria d’ha-
bitatge i evitar l’exclusió residencial.
En concret, poden expropiar tem-
poralment l’ús dels pisos buits d’en-
titats financeres i grans propietaris
per donar-los un ús social.

La llei també prioritza la me-
diació entre els bancs i les famílies
amb sobreendeutament a causa
de l’habitatge, amb la qual cosa es
buscaran solucions per evitar que
hagin de marxar de casa seva. En
aquesta línia, s’estableixen mesu-
res per reallotjar amb lloguer so-
cial famílies en risc d’exclusió i de
ser desnonades.

Més de 1.100 tècnics d’habi-
tatge i de serveis socials, respon-
sables jurídics, així com càrrecs
electes han participat en les set jor-
nades de formació sobre les no-
vetats de la llei i ja s’han constituït
les vuit comissions de sobreen-
deutament, formades per repre-
sentants del Govern, les entitats so-
cials, advocats, ajuntaments i en-
titats financeres, que ajudaran les
famílies més vulnerables.

COMPROMÍS DEL GOVERN
Per altra banda, la normativa recull
el compromís del Govern de pre-
sentar, en un màxim de nou mesos,
una llei per regular el lloguer a Ca-
talunya. Aquesta futura legislació
es basarà en els criteris del grup de
treball sobre el lloguer impulsat per
la Generalitat i que va presentar les
seves conclusions al gener. 

Garantint el dret a l’habitatge
» La nova llei de protecció del dret a l’habitatge per a persones en risc d’exclusió ja està en marxa

» La normativa permet a les administracions disposar de més eines per evitar desnonaments

PISOS BUITS4La norma pos-
sibilita expropiar l’ús de pisos buits
d’entitats financeres i grans propie-
taris per donar-los una utilitat social
durant un període d’entre 4 i 10 anys,
emparant-se en la llei d’expropiació.
Aquesta mesura compta amb una
dotació de 14 milions, els quals
aportaran a parts iguals els ajunta-
ments dels 234 municipis amb for-
ta demanda d’habitatge social i la
Generalitat. Es calcula que es podrà
expropiar l’ús de 2.000 pisos buits. 

REALLOTJAMENT4La nova
norma obliga les entitats finance-
res i grans propietaris a reallotjar fa-
mílies en risc de ser desnonades

amb un lloguer social durant tres
anys ampliables a tres més. 

MEDIACIÓ4El nou text legal
estipula la creació de comissions
arreu del país que analitzaran els
casos de sobreendeutament de fa-
mílies a causa de l’habitatge per
trobar una solució. Seran les Co-
missions d’Habitatge i Assistència
davant Situacions d’Emergència
Social (CHASE). El Govern ha ela-
borat diverses guies de suport,
per orientar els ciutadans, les en-
titats financeres i els ajuntaments
a l’hora d’aplicar la nova Llei, que
es poden descarregar al web
d’Habitatge de la Generalitat.

Les eines que aporta la llei

Amb l’impost de 

pisos buits es podran 

recaptar 20 milions

Els municipis de l’àmbit metropolità que la Generalitat acredita que tenen una alta demanda d’habitatge social s’han doblat amb la nova llei. Infografia: Línia

habitatge.gencat.cat

Serveis
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MOBILITAT4La Diputació
de Barcelona ha endegat un pro-
grama complementari de millo-
ra i manteniment de camins que
estarà en marxa durant els prò-
xims tres anys. El principal ob-
jectiu d’aquesta iniciativa és do-
nar suport a les necessitats dels
diferents municipis de la demar-
cació en el manteniment d’a-
questes vies veïnals. Des de la Di-
putació informen que les prime-
res actuacions d’aquest programa
s’iniciaran els pròxims mesos, les
quals aniran a càrrec dels matei-
xos municipis.

Del programa, que està dotat
amb un total d’11,2 milions d’eu-
ros, se’n beneficiaran un total de
257 municipis de la demarcació
de Barcelona, que són els que
s’han acollit a la convocatòria. 

1.650 QUILÒMETRES
D’acord amb les sol·licituds re-
budes, es podran arranjar un to-
tal de 549 camins que suposen
uns 1.650 quilòmetres, el que
significa que gràcies a aquest
programa es podrà millorar prop
del 10% del total dels camins

veïnals que hi ha actualment en
el territori de la demarcació de
Barcelona.

Gràcies a aquest programa
es beneficiarà a un conjunt de
185.000 usuaris que circulen per
aquestes vies, ja que es millorarà
l’accessibilitat a un total de 900
nuclis de població i urbanitza-
cions aïllades, 4.400 masies dis-

seminades i més de 3.200 explo-
tacions agràries i ramaderes re-
partides pel conjunt del territori.
Així mateix, gràcies a aquestes
obres, es podran crear uns 200
llocs de treball temporals.

ELEGITS PELS MUNICIPIS
D’acord amb el programa, que
està en vigència pel període 2016-

2019 a raó de 2,8 milions d’euros
d’inversió anual, cada municipi de
la demarcació ha pogut sol·licitar
un ajut per arranjar i millorar
aquells camins del seu terme que
hagi cregut més necessari.

De fet, els municipis han po-
gut escollir els camins a arreglar
d’acord amb el seu criteri. Ha es-
tat un procés de selecció basat en
motius d’urgència, com ara la re-
ducció de riscos imminents o d’a-
rranjament del paviment per res-
tituir-ne el pas, fins a un màxim de
50.000 euros. 

En aquest sentit, els ajuts que
ofereix aquest programa de la
Diputació es poden destinar a di-
ferents treballs de manteniment,
els quals poden anar des de po-
sar una capa de rodament al
camí, fins a tapar els forats que hi
poden aparèixer a causa del pas
del temps. 

Per altra banda, la Diputació
està elaborant i lliurant catàlegs
de camins municipals a diverses
localitats de la demarcació de
Barcelona, en els quals, a més
d’estar inventariats, se n’analitzen
els trets fonamentals. 

Per uns camins dignes
» La Diputació de Barcelona aporta 11,2 milions per millorar 1.650 quilòmetres de vies veïnals

» Se’n beneficiaran urbanitzacions, masies i explotacions agràries i ramaderes de 257 municipis 

AJUDES4Entre els criteris que
s’han tingut en compte a l’hora de
donar aquests ajuts hi ha la con-
nectivitat a nuclis dissemi-
nats –especialment en el cas d’ac-
cés a nuclis dispersats en l’entorn
rural– i la ràtio d’importància so-
cial a partir dels quilòmetres de ca-
mins per cada 1.000 habitants.

També s’ha tingut en compte
l’aportació econòmica municipal
i la importància territorial dels ca-

mins en l’àmbit de la localitat, a
partir de la ràtio del total de qui-
lòmetres que hi ha d’aquestes
vies per l’extensió quilòmetres
quadrats del terme municipal. 

En aquest aspecte, s’ha tin-
gut més en consideració l’exten-
sió del terme municipal que no
pas el nombre d’habitants de
cada localitat, de cara a poder
afavorir les que són més grans
però tenen menys població.

Criteris per a la subvenció

La Diputació treballa perquè tots els camins de la demarcació estiguin en bon estat. Fotos: Diputació de Barcelona

@diba

D’acord amb les

sol·licituds rebudes,

es podran arranjar

549 camins
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DIJOUS 16 DE MARÇ
21:30 Captain Fantastic explica la història d’un

home que ha viscut tota la seva vida a la na-
tura però que es veu obligat a tornar a la ci-
vilització. / Teatre Ateneu.

DIVENDRES 17 DE MARÇ
17:00 La regidoria de Joventut ha preparat un

campionat de FIFA per parelles. Demostra la
teva habilitat amb aquest simulador de fut-
bol. / Espai Jove La Roma.

DIMARTS 21 DE MARÇ
17:00 Arriba una nova edició les jornades d’a-

tenció i informació als joves per resoldre dub-
tes sobre salut, sexualitat o drogues. / Espai
Jove El Forat.

TOT EL MES
Matí-Tarda Andreu Solà: la mirada d’un ripo-

lletenc a la Catalunya modernista és una
col·lecció d’obres d’aquest artista que es va
formar en els ambients de l’avantguarda de
París. / Centre d’Interpretació del Patrimoni.

FINS AL 31 DE MARÇ
Matí-Tarda Sota l’aigua és una mostra de di-

ferents pintures hiperrealistes de la pinaco-
teca de l’artista autodidacte nascut a Alcoi Be-
nito Sánchez. / Centre Cultural.

DIVENDRES 17 DE MARÇ
SANT CUGATAntonia San Juan porta Mi lucha,

un espectacle sòlid, dur, políticament inco-
rrecte, divertit i autèntic on el públic té un pa-
per destacat (21:00). / Sala Platea.

DIMECRES 22 DE MARÇ
SANT QUIRZE Camino a la perdición, protago-

nitzada per Tom Hanks i Paul Newman, serà
el títol seleccionat per al pròxim Cinefòrum
(18:00). / Casal d’Avis.

DISSABTE 1 D’ABRIL
BARBERÀ Partit de futbol americà corresponent

a la setena jornada de la Serie A femenina en-
tre les Barberà Rookies i les Terrassa Reds
(16:00). / Can Llobet.

CERDANYOLA COMARCA ESPORTSRIPOLLETBARBERÀ

SANT CUGAT El rei borni, la darrera
pel·lícula de Marc Crehuet, serà la
pel·lícula més destacada d’aquest di-
lluns a la nit. / Cinemes Sant Cugat.

‘El rei borni’, protagonista
d’una nit de cine a Sant Cugat

Dl. 13 de març a les 20:00

Creativitat i art urbà es tornen a do-
nar la mà. Durant tots els dimarts del
mes, El Forat durà a terme les sessions
del taller anomenat Graffit-art. / Es-
pai Jove El Forat.

L’Espai Jove El Forat porta una 
nova edició del taller de graffiti

14, 21 i 28 de març a les 17:00

El Cerdanyola FC se la 
juga rebent el Santfeliuenc

Dg. 26 de març a les 17:00

Nova sessió del cafè filosòfic, un dià-
leg per discutir i intercanviar punts de
vista sobre un tema des de la pers-
pectiva filosòfica. / Biblioteca Central.

La ciutat es prepara per 
a un nou cafè filosòfic
Dj. 23 de març a les 18:30

CERDANYOLA Partit de futbol de la
31a jornada de la Tercera divisió entre
el Cerdanyola FC i el Santfeliuenc FC.
/ Municipal Les Fontetes.

El Cerdanyola afronta quatre
partits clau per a la salvació

CERDANYOLA4La recta final d’a-
quest mes i el començament d’a-
bril seran vitals per saber si el Cer-
danyola FC patirà més o menys
per salvar la categoria.

Els de Toni Carrillo, que han
aconseguit dues victòries a domi-
cili entre febrer i aquest mes (con-
tra Vilafranca i Manlleu), afron-
taran quatre partits seguits contra
“rivals de la seva lliga” que poden
servir per donar la tranquil·litat de-

finitiva o preparar l’equip i l’afició
per un altre mes i mig de compe-
tició on cada compromís s’hauria
de jugar com si fos el darrer.

El primer serà el pròxim dia 19
contra el Júpiter, un dels equips del
descens. Tot seguit, els de Toni Ca-
rrillo afrontaran, a priori, el partit
més exigent a les Fontetes contra
el Santfeliuenc per tancar el mes.
Europa i Vilassar seran els dos pri-
mers rivals del mes d’abril.

El Joan Creus de Ripollet 
acull una vetllada de boxa

RIPOLLET4La promotora Galle-
go Prada, una de les grans im-
pulsores de la boxa tant a Cata-
lunya com a Espanya, va orga-
nitzar la vetllada La hora de la
verdadal Joan Creus de Ripollet
el passat divendres 3.

I l’afició va respondre i va
omplir fins la bandera el pavelló
per veure algunes de les futures
promeses de les 16 cordes a
banda de diversos combats de
boxejadors professionals.

En la lluita més destacada,
Mustafa Chadlioui va derrotar
als punts el georgià Giorgi Beros-
hvili, mentre que altres combats
que van formar part del cartell
principal van ser el Fran Navarro
contra Nelson Altamirano (amb
victòria per Navarro) i Damián
Antó contra el nicaragüenc Elvis
Guillén (que també va caure a fa-
vor del català). La vetllada també
va incloure boxejadors de gimna-
sos com KO Verdum o Sparta.

BARBERÀ4Una de freda i una
de calenta. Quan ja hem sobre-
passat l’equador de la competi-
ció, els sèniors dels Rookies
mostren dues dinàmiques dia-
metralment oposades.

Les millors notícies per al
club arriben, un cop més, de part
de l’equip femení. Les de Ro-
berto Torrecillas, dominadores
de la Lliga i de la Copa en la ma-
joria de les últimes temporades,
han aconseguit cinc victòries
en els cinc partits que han jugat
fins ara. Les barberenques han
aconseguit 246 punts a favor i
només n’han cedit 14 (8 i 6 en els
dos partits que han jugat contra
les Terrassa Reds) i tenen tots
els números de repetir presèn-
cia a la final. I és que l’equip no
ha fallat mai en la lluita pel títol
i només se li va escapar fa dues
temporades contra Las Rozas
Black Demons. L’equip de Ro-
berto Torrecillas tancarà el mes
el dia 26 amb l’objectiu de con-
tinuar amb el seu estat de forma
imparable rebent la visita de
les València Firebats.

En canvi, els resultats no es-
tan arribant per al primer equip
masculí, que ocupa l’última po-
sició de la Serie A i és l’únic
equip de la màxima categoria es-
tatal que encara no ha aconse-
guit cap victòria (sis derrotes en
sis partits). L’equip de Tony
Monza ha jugat gairebé tots els
partits sense el seu quarter-
back titular, Sebastián Frausto,
que es va lesionar en el partit de

la primera jornada, però que ja
s’ha recuperat i arribarà a temps
per ajudar els Rookies a la rec-
ta final de la lliga. Els barbe-
rencs, que juguen la segona
temporada seguida a la màxima
categoria del futbol americà es-
tatal, voldran canviar el xip en la
segona volta i el primer partit
d’aquesta serà el dia 26 d’a-
quest mes, quan rebran la visi-
ta dels València Firebats.

El sènior femení continua en plena forma. Foto: BR

Cara i creu per als Rookies
després de la primera volta

Vallès Occidental | Barberà i Cerdanyola encaren la recta final d’EBA
Objectius ben diferents. La UE Barberà i el CB Cerdanyola encaren la recta final de la competició amb
l’objectiu de consolidar-se a la zona alta i de fugir del descens, respectivament. Els barberencs tancaran

el mes amb dos partits contra el CB Quart i contra el CB Igualada, mentre que els cerdanyolencs hauran
de veure’s les cares pròximament contra el CB Igualada i contra un dels líders de la lliga, el Pardinyes.
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